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”Det talte ord gælder” 

Den 29. november 2024 

Spørgsmål 

Ministeren bedes redegøre for sin indstilling til den 

kommende dagsorden for rådsmøde (landbrug og 

fiskeri) den 9.-10. december 2024 samt eventuelle 

sager, hvortil der søges mandat i Europaudvalget.  

Svar 

Jeg vil forelægge dagsordenen for rådsmødet om 

landbrug og fiskeri den 9.-10. december 2024 i 

Bruxelles. Der er i alt syv punkter, som alle 

forelægges til orientering.  

 

Punkt 1 handler som sagt om fiskerimuligheder for 

Nordsøen, Skagerrak og Kattegat i 2025. Jeg 

forelagde sagen til forhandlingsoplæg i 

Europaudvalget den 15. november. Nu er vi så nået 

dertil, hvor forhandlingerne skal afsluttes i Rådet. 

 

Offentligt
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Der var en politisk drøftelse på rådsmødet i 

november. Den bar præg af, at forhandlingerne med 

Norge og UK fortsat var i gang. 

 

Derfor var fokus på de interne bestande. Flere 

medlemsstater udtrykte udfordringer med de 

foreslåede bifangstkvoters størrelse. Endvidere 

havde flere medlemsstater fokus på ål.  

 

Den trilaterale aftale for 2025 mellem EU, Norge og 

UK er næsten på plads. Den omfatter blandt andet 

torsk og sild i Nordsøen og Skagerrak. Resultatet er 

overordnet positivt.  

 

På torsk i Nordsøen og Skagerrak ser vi ud til at lande 

på en reduktion på ca. 20 pct. Med hensyn til sild 

lader det til, at vi har fundet en balanceret aftale, hvor 

bifangstkvoterne forbliver uændrede i forhold til i år.  
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Der er i disse dage forhandlinger mellem EU og 

Norge om den bilaterale aftale for 2025, og 

forhandlingerne om den bilaterale aftale mellem EU 

og UK er også fortsat i gang.  

 

Vi håber, det også lykkes at blive enige om aftalerne 

inden rådsmødet.  

 

Vi har også stor fokus på kvotefordelingen af 

fiskerimulighederne for makrel. Derudover har vi 

også stor fokus på fiskerimulighederne i Kattegat, 

hvor der ikke forhandles med lande uden for EU. 

 

Så der er stor aktivitet helt op til rådsmødet. Der er 

sket fremskridt i de tekniske afklaringer, og 

drøftelserne foregår fortsat på teknisk niveau.  

 

Det bliver vanskelige forhandlinger på rådsmødet. 

Men vi håber på at nå i mål, så der er klarhed over 

kvoterne fra nytår. 
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Punkt 2 handler om fiskerimuligheder for 

Middelhavet og Sortehavet i 2025. Da der ikke er 

nogen direkte danske fiskeriinteresser på spil, vil jeg 

henvise til samlenotatet. 

 

Punkt 3 omhandler opfølgning på formandskabets 

konklusioner fra oktober om fremtidens fælles 

landbrugspolitik efter 2027.  

 

Opfølgningen skal blandt andet ses i lyset af, at 

Kommissionen forventes at fremlægge sin vision for 

landbrug og fødevarer inden for 100 dage fra sin 

tiltræden.  

 

Med denne drøftelse vil der også være mulighed for, 

at medlemsstaterne kan give den nye 

landbrugskommissær et indblik i prioriteterne for 

fremtidens landbrugspolitik.  
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Fra dansk side arbejder vi for, at landbrugspolitikken 

i øget grad skal levere samfundsgoder i forhold til 

blandt andet grøn omstilling, økologi og dyrevelfærd.  

 

Det er behov for at styrke landbrugspolitikkens 

bidrag i forhold til grøn omstilling. Ikke mindst i 

relation til klima. Vi står dog relativt alene. Det er pt. 

primært Tyskland, der er på linje med Danmark.  

 

Vi presser også på i forhold til regelforenkling og 

innovation. Der er brug for en enklere og mere 

resultatbaseret landbrugspolitik, hvis vi skal levere 

på den grønne omstilling på en mere effektiv måde.  

 

Et tredje hovedfokus er markedsorienteringen af 

landbrugspolitikken. En markedsorientering, der har 

stået på gennem mange år, og som blandt andet har 

bidraget til et handelsoverskud i EU på landbrugs- og 

fødevareområdet.  
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En række medlemsstater ønsker dog flere 

muligheder for markeds- og prisregulering. Men vi 

skal ikke tilbage til en gammeldags landbrugspolitik.  

 

Punkt 4 vedrører fremtidige muligheder for 

bioøkonomien. EU’s bioøkonomistrategi står over for 

en opdatering. Forud for opdateringen ønsker 

formandskabet at drøfte de fremtidige muligheder 

for bioøkonomien i landbrugs- og fødevaresektoren.   

 

Regeringen er positiv over for en kommende 

opdatering af EU’s bioøkonomistrategi, herunder en 

handlingsplan for implementering af strategien.  

 

Bioøkonomien rummer et betydeligt potentiale for 

vækst og udvikling i forbindelse med den grønne 

omstilling, herunder gennem brug af biosolutions.  

 

Bioøkonomi skal fremmes, blandt andet for at sikre 

en bedre udnyttelse af bioressourcer, men også for at 
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fremme cirkulære teknologier. De kan være med til at 

reducere drivhusgasudledningerne og skabe 

arbejdspladser i landdistrikterne.  

 

Punkt 5 omhandler forslag om transport af dyr. 

Forslaget er en revision af den gældende forordning 

tilbage fra 2005.  

 

Kommissionen fremlagde forslaget i december 2023. 

Forslaget har siden da været behandlet i Rådet. 

Under ungarsk formandskab har man afsluttet den 

første artikelgennemgang. Forhandlingerne tegner 

derfor også til at blive lange og svære.  

 

Med forslaget lægges der op til en række væsentlige 

ændringer. Der er dog en meget stor gruppe 

medlemsstater, som ikke nødvendigvis ønsker en 

meget ambitiøs lovgivning på området.  
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Det er dog vigtigt for regeringen, at dyrevelfærden 

forbedres i forhold til i dag. Danmark arbejder derfor 

for et ambitiøst forslag på vigtige elementer som 

eksempelvis maksimale transporttider.  

 

Det er desuden vigtigt for regeringen, at reglerne er 

så enkle som muligt og ikke medfører unødvendige 

byrder for erhverv eller myndigheder.  

 

Punkt 6 og 7 handler om forslaget om frø og forslaget 

om skovfrø. Der er tale om en status fra 

formandskabet. Fra dansk side støtter vi generelt 

forslagene. Jeg vil derudover henvise til 

samlenotatet. 

 

---o0o--- 

 

Under siden sidst vil jeg ikke nævne nogle sager.  


